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مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی خبر داد

جایگزینی کارت هوشمند
 با دفترچه بیمه

بزودی کارت بیمه هوشمند جایگزین دفترچه 
بیمه می ش��ود. س��ید تقی نوربخ��ش، مدیرعامل 
س��ازمان تأمی��ن اجتماعی با بی��ان این مطلب به 
مهر گفت: براساس برنامه ریزی های صورت گرفته، 
مطالبات مراکز طرف ق��رارداد تامین اجتماعی در 
کوتاه ترین زمان انجام می ش��ود این در حالی است 
که در گذش��ته پرداخت مطالب��ات تا ۱۰ ماه زمان 
می برد. به گفته وی، اعتبارات لازم برای این کار در 
نظر گرفته شده براساس قانون، برای این پرداخت ها 
3 ماه زمان به تامین اجتماعی داده شده است که ما 
به سرعت نسبت به پرداخت بدهی ها اقدام می کنیم. 
نوربخش درباره حذف دفترچه های بیمه نیز یادآور 
شد: برنامه ریزی های لازم برای حذف دفترچه های 
بیمه انجام شده و در حال اقدامات کارشناسی لازم 
برای آن هستیم و قصد داریم در آینده کارت بیمه 
هوش��مند را جایگزین دفترچه ه��ای بیمه کنیم. 
مدیرعامل س��ازمان تامین اجتماع��ی تاکید کرد: 
بزودی در چند استان طرح جایگزینی دفترچه های 
بیم��ه به صورت آزمایش��ی اجرایی می ش��ود و در 
صورت موفقیت آمیز بودن در استان های دیگر نیز 
اجرا خواهد شد. نوربخش درباره اجرای نظام ارجاع 
تاکید کرد: برنامه ریزی ه��ای لازم برای اجرای این 
برنام��ه در مراکز درمانی س��ازمان انجام ش��ده و با 
اجرای آن بس��یاری از رفت و آمدهای بیمه شدگان 
ک��م می ش��ود و همچنین در کاه��ش هزینه های 

درمانی آنان نیز تاثیر بسزایی خواهد داشت.

رئیس کمیسیون آموزش مجلس:

دولت برای استخدام مربیان 
پیش دبستانی اقدام کند

رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس 
ش��ورای اس��امی تاکید کرد دولت باید نسبت به 
اجرای قان��ون مصوب مجلس در مورد اس��تخدام 
مربیان پیش دبس��تانی اقدام کن��د. محمدمهدی  
زاه��دی، رئیس کمیس��یون آم��وزش و تحقیقات 
مجلس شورای اسامی درباره  رسیدگی به وضعیت 
اس��تخدام مربیان پیش دبس��تانی گفت: براساس 
قانون مصوب س��ال 9۱، از دولت انتظار می رود به 
قانون احترام گذاشته و نسبت به اجرایی شدن آن 
اقدام کند. وی به ایس��نا افزود: پسندیده نیست که 
این موضوع باعث اخت��اف و کدورتی میان دولت 
و مجلس ش��ود، البته مجلس هم مکانیس��م هایی 
در اختی��ار دارد که آن مکانیس��م ها در این مقطع 
به مصلحت کشور نیست که مطرح شود. به گفته 
رئیس کمیسیون آموزش مجلس   یکی از مهم ترین 
این مکانیسم ها ماده 236 آیین نامه  داخلی مجلس 
اس��ت، که براس��اس آن هرگاه حداق��ل ۱۰ نفر از 
نمایندگان یا هر کدام از کمیسیون ها، رعایت نشدن 
شؤونات و نقض یا استنکاف از اجرای قانون یا اجرای 
ناقص قانون توسط رئیس جمهور یا وزیر یا مدیران 
دستگاه های زیرمجموعه آنها را اعام کنند، موضوع  
از طریق هیأت رئیسه جهت رسیدگی به کمیسیون 
ارج��اع می ش��ود و چنانچه نظر مجل��س بر تایید 
گزارش باشد موضوع جهت رسیدگی به قوه قضائیه 
و س��ایر مراجع ذی صاح ارس��ال می شود. زاهدی 
تصری��ح ک��رد: بنابراین در این مقطع نه در ش��أن 
مجلس و نه در ش��أن دولت می دانیم که بخواهیم 
وارد فاز اختافی شویم، بنابراین انتظار می رود دولت 

به قانون تمکین و آن را اجرایی کند.

اعزام اولین کاروان دانشجویی 
به عتبات در آبان

اولین کاروان دانش��جویی عتبات عالیات اول 
آبان ماه اعزام خواهد ش��د. محمد زارع، دبیرستاد 
عمره دانش��گاهیان نه��اد نمایندگی مقام معظم 
رهب��ری با اعام اینکه اولین کاروان دانش��جویی 
عتب��ات عالی��ات اول آبان ماه اعزام خواهد ش��د، 
گفت: مشکات برای اعزام دانشجویان به کربای 
معا رفع شده و دانشجویان متقاضی می توانند با 
مراجع��ه به دفاتر نهاد، ثبت ن��ام و در ماه محرم و 
صفر به کربای معا اعزام ش��وند. زارع به ایس��نا 
افزود: محدودیتی در تعداد ثبت نام وجود ندارد و 
هر میزان که تقاضا وجود داشته باشد سازمان حج 
و زیارت س��همیه  در اختیار نهاد قرار خواهد داد. 
وی ادامه داد: دانش��جویانی که سال های گذشته 
برای حج عم��ره ثبت نام کرده ان��د نیز می توانند 
برای عتبات عالیات ثبت نام کنند. دبیرستاد حج 
عمره دانش��گاهیان نه��اد نمایندگی مقام معظم 
رهبری درباره وضعیت حج عمره دانشجویی نیز 
بیان داشت: سال های گذش��ته از اواسط یا اواخر 
مهرم��اه ثبت نام ح��ج عمره دانش��جویی انجام 
می گرفت اما امسال منتظر اباغ رسمی سهمیه ها 
هستیم تا زمان دقیق ثبت نام حج عمره دانشجویی 
مشخص شود. زارع درباره میزان سهمیه های حج 
عمره اظهار داشت: هنوز مشخص نیست اما گمان 
نمی کنم تغییراتی در سهمیه نسبت سال گذشته 

ایجاد شود. 

رئیس سازمان غذا و دارو خبر داد

سبقت قاچاق تجهیزات پزشکی از دارو

ب��رای رصد دقیق قاچاق دارو، تجهیزات و لوازم 
آرایشی، برنامه جدیدی در دس��ت اجرا داریم و در 
حوزه تجهیزات  پزشکی آمار قاچاق بسیار بیشتر از 
دارو است. رسول دیناروند، رئیس سازمان غذا و دارو 
با بیان این مطلب گفت: در حوزه تجهیزات  پزشکی 
آمار قاچاق بسیار بیش��تر از دارو است، با این وجود 
نمی توانیم آمار دقیقی ارائه دهیم، چرا که تجهیزات 
پزشکی بر خاف دارو که تعداد مشخص و محدودی 
دارد، بس��یار متنوع اس��ت. وی به فارس افزود: باید 
مطالعه میدان��ی انجام داد تا بت��وان آمار دقیقی از 
وضعیت قاچاق ارائه ک��رد. این مطالعه هنوز انجام 
نشده است، آنچه که انجام گرفته مربوط به 7 سال 
پیش اس��ت. بنابراین امیدواریم بتوانیم در سال 94 
مطالعه میدانی را آغاز کنیم. دیناروند ادامه داد: حتی 
درباره دارو نیز مطالع��ه دقیقی که درصد قاچاق را 
بتواند تعیین کند، وجود ندارد و هر کسی که عددی 
از قاچاق ارائه دهد، بی اطاع است. البته در این زمینه 
برنامه ای را در دست اجرا داریم. رئیس سازمان غذا و 
دارو خاطرنشان کرد: یک ارزیابی میدانی در رابطه با 
اینکه بتوانیم وضعیت قاچاق تجهیزات پزشکی، دارو، 
لوازم آرایشی و بهداشتی را بسنجیم، در برنامه خود 
داریم تا این کار صورت نگیرد، نمی توانیم آماری را 
ارائه دهیم. وی ادامه داد: عمده تاش ما ساماندهی 
بازار توزیع و عرضه تجهیزات پزشکی خواهد بود تا 
دلال بازی ها حذف شود. همچنین سیاست کاهش 
قیمت را دنبال می کنیم تا بتوانیم قیمت ها را منطقی 
کنیم. این سیاست در 6 ماه اول سال به خوبی اجرا 

شده است. 

رئیس اداره بهبود تغذیه وزارت بهداشت اعلام کرد

لیست خوراکی های غیرمجاز 
در بوفه  مدارس

طبق دستورالعمل اقام غذایی بوفه های مدارس 
حق عرض��ه نوش��ابه های گازدار، تنق��ات پرنمک 
و پرچ��رب را ندارن��د. زهرا عبدالله��ی، رئیس اداره 
بهب��ود تغذیه وزارت بهداش��ت در رابطه با وضعیت 
بوفه مدارس همزمان با آغاز س��ال تحصیلی جدید 
گفت: دس��تورالعملی به صورت مشترک به امضای 
وزارت آموزش و پرورش و بهداش��ت رس��یده و در 
س��طح مدارس کل کشور اباغ ش��ده است. وی به 
فارس اعام کرد: در این دس��تورالعمل اقام غذایی 
غیرمج��از که حق توزیع آنها را در بوفه های مدارس 
ندارند معرفی شده اس��ت. این اقام شامل تنقات 
شور، چرب و پرنمک مانند چیپس، پفک، نوشابه های 
گازدار و رنگی هس��تند. به گفته عبداللهی تمام آن 
دسته از مواد غذایی که بسته بندی بهداشتی ندارند 
و فاقد مجوز تولید و پروانه ساخت از وزارت بهداشت 
هستند در این دستورالعمل جدید به مدارس تأکید 
شده که حق توزیع ندارند. وی افزود: نگاه ما در این 
دس��تورالعمل پیشگیرانه اس��ت، چرا که روند رو به 
افزایش چاقی و اضافه وزن را در دانش آموزان ایرانی 
می بینیم این در حالی است که بیماری ها و عواملی 
مثل قند خون، چربی و فشار خون بالا حتی از سنین 
پایین نیز در کش��ور دیده می شود. وی خاطرنشان 
کرد: اقامی در بوفه ه��ا و پایگاه های مدارس عرضه 
خواهد شد که چربی بالا، نمک و قند بالایی نداشته 
باش��ند. حتی  آن دسته از اقامی که مجاز به عرضه 

هستند باید از نوع کم نمک و کم چرب باشند. 

سازمان هواشناسی پیش بینی کرد

کاهش نسبی دما در اولین روز پاییز

کارشناس سازمان هواشناسی از کاهش نسبی 
دمای هوا در بیشتر نقاط کشور از جمله تهران در 
اولین روز مهرماه، خبر داد. امین حس��ین نقشینه، 
کارش��ناس س��ازمان هواشناس��ی درباره شرایط 
جوی کش��ور طی روزه��ای آینده اظهار داش��ت: 
بارش پراکنده باران طی امروز در س��واحل شرقی 
دریای خزر از جمله استان  های مازندران، گلستان 
و خراسان شمالی دور از انتظار نخواهد بود. به گفته 
وی پیش بینی می ش��ود آسمان سایر نقاط کشور 
در اولین روز مهرماه صاف تا کمی ابری باشد. این 
کارشناس هواشناسی همچنین با اشاره به کاهش 
نسبی دمای هوا طی امروز در بیشتر مناطق کشور، 
ادامه داد: انتظار می رود امروز شاهد افزایش سرعت 
وزش باد در استان تهران،  البرز، مرکزی، اصفهان و 
جنوب سمنان باشیم. نقشینه خاطرنشان کرد: با 
توجه به افزایش سرعت وزش باد در جنوب سمنان، 
جنوب تهران، قم و شمال اصفهان و با درنظر گرفتن 
اینکه ای��ن مناطق دارای محدوده های خش��ک و 
کویری هستند، بروز پدیده گرد و غبار در مناطق 
مزبور در اولین روز مهرماه دور از انتظار نخواهد بود. 
این کارشناس س��ازمان هواشناسی با بیان اینکه 
پیش بینی می شود طی روز پنجشنبه بارندگی ها 
در آذربایجان ها آغاز شود، ابراز داشت: خلیج فارس 
در روزهای سه شنبه و چهارشنبه مواج خواهد بود. 
نقشینه درباره شرایط جوی تهران خاطرنشان کرد: 
تهران نیز همانند س��ایر نقاط کشور در اولین روز 

مهرماه هوای خنکی را تجربه می کند .

نبض جامعه

گروه اجتماعی: یکی از مشکاتی که همه ساله و همزمان 
با بازگش��ایی مدارس در پایتخت و س��ایر کانش��هرها 
گریبان گیر شهروندان می شود، معضل همیشگی ترافیک 
اس��ت. بنا بر اظهارات مدیران ش��هری، روزهای آغازین 
مدارس حجم ترافیک تا3۰درصد افزایش پیدا می کند و 
همین موضوع باعث می شود شروع فصل پاییز با کافگی 
و سردرگمی در خیابان ها همراه باشد اما به راستی برای 
معضلی که براساس تجربه سال های گذشته به سادگی 
قابل پیش بینی است نمی توان از پیش برنامه ریزی و آن 
را مدیریت کرد؟ این پرسش��ی است که نگاه شهروندان 
را به س��مت دولت می چرخاند و همگی منتظرند شیوه 
و تاکتیک دولت در مدیریت ترافیک را نظاره گر باش��ند 
چراکه براساس نظر کارشناسان هر چقدر هم که امکانات 
فنی در کانشهرها مهیا باشد، بدون همیاری و همکاری 
دولت برنامه ها دست وپا شکسته و ناقص اجرا خواهد شد. 

ترافیک مطالبات از دولت ■
در آس��تانه بازگش��ایی مدارس و با این پرس��ش که 
مهم ترین انتظار ش��ما از دولت برای رفع مشکل ترافیک 
و کاهش دغدغه های ویژه بازگشایی مدارس چیست به 
سراغ چند تن از دانشجویان، دانش آموزان و والدین آنها 
رفتیم تا از خواسته ها و مطالبات این روزهای آنها مطلع 
شویم. مژده مفیدی از دانش آموزان پایتخت در پاسخ به 
این پرسش »وطن امروز« می گوید: من به دلیل معلولیت 
جسمی که دارم قادر به تحصیل در همه مدارس نیستم 
و باید به مدرس��ه ویژه ای مراجعه کنم اما همین موضوع 
باعث افزایش دردس��رهای من ش��ده است. به گفته این 
دانش آم��وز، رفت و آمد به مدرس��ه مهم ترین مش��کل 
دانش آموزان معلول است که باید بیشتر مورد توجه دولت، 
بویژه آموزش و پرورش و س��ازمان بهزیس��تی قرار گیرد 
چراکه هم تعداد مراکز آموزشی در نظر گرفته شده برای 
این دانش آموزان محدود است و هم اینکه معلولان باید از 
گوشه و کنار شهر خود را به همین مراکز اندک برسانند.

اولویت، حمل و نقل عمومی است ■
 اما با واکاوی نقش دولت در بهبود وضعیت ترافیک 
چند نکته س��اده اما کلیدی به چش��م می آید که توجه 
و اهتم��ام ب��ه هر ی��ک از آنها می تواند ب��ار ترافیک این 
روزهای کانشهر ها بویژه پایتخت را سبک تر کند. یکی 
از مهم ترین برنامه هایی ک��ه دولت می تواند با اجرای آن 
وضعیت حمل و نقل را س��امان بخشد، توجه به کمیت 
وس��ایل حمل و نقل عمومی و اجرای تعهداتی است که 
قانونگذار در این زمینه بر عهده اش گذاش��ته است. این 
موضوع چنان با اهمیت اس��ت که در مدیریت شهری به 
عنوان یک قانون و تکلیف برای دولت در نظر گرفته شده 
اس��ت، به این معنی که اگر دولت نخواهد نقش خود را 

در تامین و توس��عه وسایل حمل ونقل عمومی ایفا کند 
سایر فعالیت های صورت گرفته در این زمینه تحت تاثیر 
قرار گرفته و بی اثر خواهد ش��د. این درحالی اس��ت که 
امید افشاری کارمند که دارای 2 فرزند محصل است در 
آستانه بازگشایی مدارس به »وطن امروز« یادآور می شود: 
مهم ترین دغدغه و نگرانی والدین همزمان با بازگش��ایی 
مدارس چگونگی رفت وآمد دانش آموزان به مدرسه است 
چرا که در این ایام ترافیک بسیار سنگین است و استفاده 
از وس��ایل حمل و نقل عمومی هم به مراتب دش��وار تر 
 از روزهای عادی اس��ت. به گفته افش��اری، اگر ظرفیت 
حم��ل و نق��ل عمومی افزای��ش یابد و کمب��ود مترو و 
وعده های داده شده درباره نوسازی این ناوگان و جایگزینی 
تاکسی های فرسوده عملی شود شاید خانواده ها مجبور به 

پرداخت هزینه های سنگین سرویس مدارس نباشند. 
نبود نظارت بر نرخ سرویس مدارس ■

وی با گایه از نبود نظارت بر نرخ س��رویس مدارس، 
اظه��ار داش��ت: در حال حاض��ر نظارت چندان��ی بر نرخ 
س��رویس ها انجام نمی شود و بیش��تر رانندگان سرویس 
به صورت توافقی کرایه س��الانه خود را از والدین دریافت 
می کنند. افش��اری می افزاید: من امسال فرزندم را در یک 
مدرس��ه دولتی ثبت نام کردم اما به بهانه های گوناگون تا 
به امروز نزدیک به نیم میلیون هزینه کرده ام، عاوه بر این 
نرخ سرویس مدرسه فرزندم در حدود ۱/5 میلیون تومان 
می شود. به گفته افشاری در کنار این موضوع باید امنیت 
سرویس های مدارس را هم لحاظ کرد، چرا که در سال های 
گذش��ته ش��اهد اتفاقات و حوادث ناگ��واری برای برخی 
سرویس های مدارس به دلیل رعایت نشدن قوانین بودیم. 

سال گذشته چند حادثه برای سرویس مدارس اتفاق افتاد 
و این موضوع نگرانی والدین را بیشتر کرده است، امیدواریم 

امسال نظارت بر ایمنی سرویس مدارس هم بیشتر شود.
مدیریت یکپارچه، شاه کلید حل مشکلات شهری ■

موض��وع دیگری ک��ه تصمیم گیری درب��اره آن به 
دس��ت دولت اس��ت و می تواند تکیه گاهی برای کاهش 
بار ترافیک و س��ر و سامان دادن مشکات شهری باشد، 
اجرای مدیریت یکپارچه ش��هری است. در حال حاضر 
در کانش��هرها و بویژه تهران نب��ود مدیریت یکپارچه 
ش��هری باعث تعلل در تصمیم گیری ها و اجرای قوانین 
شده اس��ت چرا که درباره معضاتی مانند آلودگی هوا 
یا ترافیک، بس��یاری از دس��تگاه ها دخیل هستند و در 
این زمینه مسؤولیت دارند اما نبود مدیریت واحد باعث 
شده است تا رویه واحدی در عملکرد آنها مشاهده نشود 
و ه��ر یک راه خود را بروند، این درس��ت همان نکته ای 
اس��ت که دولت باید تعیین تکلیف کند و با درایت خود 
مسؤولیت مش��کاتی مانند ترافیک و آلودگی هوا را بر 
دوش مدی��ری واحد بگذارد تا هم آن مدیر واحد خود را 
در برابر افکارعمومی پاسخگو بداند و هم اینکه در زمان 
بروز مشکل همه دستگاه ها تابع آن مدیر باشند. مجید 
سوریان، دانش��جوی مقطع کارشناسی ارشد مهم ترین 
انتظ��ار خود از دولت را توجه بیش��تر به مقوله مدیریت 
یکپارچه ش��هری و اهتمام برای انجام آن می دادند و به 
»وطن امروز« می گوید: بس��یاری از مشکات شهری ما 
مانن��د ترافیک آغاز ماه مهر به نبود مدیریت واحد برای 
این موضوع مربوط اس��ت، اگر شهر به دست مدیریتی 
واحد سپرده شود تصمیم گیری برای آن راحت تر خواهد 

ش��د.به باور این دانشجو، نبود مدیریت یکپارچه شهری 
باعث سردرگمی بیشتر در تصمیم گیری ها می شود.

دولت الکترونیکم آرزوست ■
اما حسن تاج الدینی یکی دیگر از دانشجویانی است 
که با»وطن امروز« به گفت وگو نشس��ت. وی مهم ترین 
عامل ب��رای کاهش ترافیک را انج��ام کامل خدمات به 
صورت الکترونیکی عنوان می کند. به گفته تاج الدینی، 
هم اینک اجرای ناقص طرح دولت الکترونیک باعث شده 
اس��ت میزان سفرهای درون شهری بالا رود. وی در این 
باره یادآور می شود: در برخی از موارد و درباره تعدادی از 
ادارات این طرح اجرا شده است اما کافی نیست و حتی 
در م��واردی همین اندک ادارات هم در برخی از مراحل 
ارائه الکترونیکی خدمات خواس��تار حضور فیزیکی فرد 
می شوند و بر این اساس این میزان از خدمات الکترونیک 

را هم نباید موثر در کاهش ترافیک دانست.
ترافیک، معضلی فرابخشی ■

بر این اساس از دیگر برنامه هایی که دولت می تواند با 
اجرای کامل آن ساز ناکوک ترافیک را تا حدی تنظیم کند 
اجرای کامل دولت الکترونیک و انجام خدمات به صورت 
الکترونیکی است. در آسیب شناسي معضل ترافیک که 
منشأ خیلي از مشکات امروز شهرها محسوب مي شود به 
مواردي برمي خوریم که نشان مي دهد ریشه حل ترافیک 
به حوزه هاي فرابخشی شهرداري و شهروندي مي رسد، 
اگر این روزها در کانش��هرهاي ایران، شهروندان زمان 
زیادي را صرف فعالیت هاي تک��راري و غیرمفید مانند 
پیمودن مسافت هاي طولاني براي خرید کالا و دریافت 
خدمات، معطل شدن در صف بانک ها و بروکراسی های 
پیچیده اداری می کنند به این دلیل اس��ت که خدمات 

الکترونیکی دولت به خوبی عملیاتی نشده است. 
ناهماهنگی آموزش و پرورش با شهرداری ■

جالب اینجاست ارائه کارت تخفیف مترو و اتوبوس 
مدتی اس��ت که از س��وی ش��هرداری برای رفت و آمد 
آس��ان دانش آموزان و دانشجویان مطرح شده است. این 
موضوعی است که افسانه زند، دانشجوی رشته مدیریت 
مطرح می کند و ب��ه »وطن ام��روز« می افزاید: تاکنون 
چندبار خبر تخفیف دانشجویی برای استفاده از مترو را از 
رسانه ها شنیده ام اما هنگامی که برای برخورداری از این 
تسهیات به مترو مراجعه کردم چنین مطرح کردند که 
این کار نیازمند ارسال لیست دانشجویان و هماهنگی با 
وزارت علوم اس��ت که تاکنون این همکاری انجام نشده 
است. وی اظهار داشت: اگر این هماهنگی بین شهرداری 
و وزارتخانه ه��ای علوم و آموزش و پرورش انجام گیرد و 
تخفیفی برای دانش آموزان و دانشجویان عملی شود باری 

از دوش خانواده ها کاسته می شود.

سلامت

معاون اجتماعی سازمان بهزیستی خبر داد

افزایش ۲۵ درصدی شهریه مهدهای کودک 
مدیرکل برنامه ریزی سازمان حج مطرح کرد

46هزار نفر حاجی ایرانی در سرزمین وحی
گروه اجتماعی: معاون امور اجتماعی 
بهزیس��تی کش��ور از افزای��ش 25 
درصدی ش��هریه مهدهای کودک به طور میانگین در 
سطح کش��ور خبر داد. به گزارش »وطن امروز« محمد 
نفریه، معاون امور اجتماعی س��ازمان بهزیستی کشور 
ب��ا اعام ای��ن خبر بیان داش��ت: هم اکن��ون ۱7 هزار 

مهدکودک در کش��ور فعالند که 
با آغاز س��ال تحصیلی هم تعداد 
مهدهای ک��ودک و ه��م تعداد 
فرزن��دان در مهدها افزایش پیدا 
می کن��د و از ۱7هزار مهدکودک 
فعال در کشور، 8 هزار مهدکودک 

روستایی هس��تند که در روستامهدها یک وعده غذای 
گ��رم طی روز توزیع می ش��ود. وی با اش��اره به تعیین 
ش��هریه های جدید مهدهای کودک در سال 93 اظهار 
داشت: از 2 ماه قبل با بخشنامه ای که به ادارات بهزیستی 
استان ها اباغ شد، کمیته استانی با حضور نمایندگان 

سازمان حمایت مصرف کنندگان، کانون مهدهای کودک 
و همچنین سازمان بهزیستی تشکیل و در نهایت شهریه 
مهدهای کودک تعیین ش��د. وی افزود: شهریه تعیین 
ش��ده در س��ال جاری براس��اس تورم اردیبهشت سال 
جاری است که تورم تعیین شده بالای 3۰ درصد است. 
معاون امور اجتماعی بهزیستی کشور در ادامه با اشاره 
به اینکه شهریه مهدهای کودک 
به ط��ور متوس��ط 25 درصد در 
سال جاری افزایش خواهد یافت، 
گفت: این بخشنامه از اول مهرماه 
قابلیت اجرایی دارد. نفریه با اشاره 
به اینک��ه درصد میانگین تعیین 
ش��ده مهدهای کودک نسبت به س��ال گذشته کمتر 
است، تصریح کرد: در سنین نوپا و نوباوه شهریه ها فقط 
24 درصد افزایش یافته و بیش��ترین افزایش شهریه ها 
در ش��یرخواران است. هزینه ای که برای ناهار مهدهای 

کودک پیش بینی شده 5۰ هزار تومان است.

گ�روه اجتماعی: ب��ا مجموع ۱38 
پرواز انجام  شده تا شب یکشنبه 46 
هزار ایرانی وارد عربستان ش��دند و از این تعداد ۱8 
هزار زائر به  طور مستقیم به مکه  مکرمه مشرف شدند. 
فارس در این باره نوشت: حسن سرخوش، مدیرکل 
برنامه ریزی اعزام س��ازمان ح��ج و زیارت با بیان این 

مطلب گفت: کل زائران اعزامی 
ب��ه مدینه من��وره 33 هزار نفر 
بودند و با ورود آخرین پرواز به 
فرودگاه این شهر، پرونده اعزام 
زائ��ران مدینه قبل با ۱۰2 پرواز 
بسته شد. وی تعداد پروازهای 

ص��ورت گرفته به جده را تاکنون 36 پرواز اعام کرد 
و یادآور شد: از دوشنبه تعداد پروازهای این فرودگاه 
افزای��ش یافته و به میانگین 9 ع��دد در روز خواهد 
رسید. مدیرکل برنامه ریزی اعزام سازمان حج و زیارت 
تعداد پروازهای با تأخیر بالا را 4 مورد از ایستگاه های 

ارومیه، اهواز، اصفهان و تهران و میانگین تأخیر ها را 
به 22 دقیقه اعام کرد. س��رخوش خاطرنشان کرد: 
برخاف پروازهای تأخیری، 3 ایستگاه ساری، مشهد 
و گرگان، نه تنها تأخیری نداش��ته اند بلکه پروازهای 
آنه��ا با تعجیل نیز انجام ش��ده اس��ت. به گفته وی  
با مجموعه ۱38 پرواز انجام  ش��ده تا ش��ب یکشنبه 
46 هزار ایرانی وارد عربس��تان 
ش��دند و از این تعداد ۱8 هزار 
زائ��ر به  طور مس��تقیم به مکه  
مکرمه مشرف شدند. مدیرکل 
برنامه ری��زی پذی��رش و اعزام 
س��ازمان حج و زیارت تصریح 
ک��رد: با مجم��وع ۱38 پرواز انجام ش��ده، 75 درصد 
پروازهای ورودی به عربس��تان به نحو احسن صورت 
گرفته اس��ت، پروازهای ورودی به مکه مکرمه از 25 
ش��هریورماه آغاز ش��ده و تا 6 مهر )سوم ذی الحجه( 

ادامه خواهد داشت.

زیارتبهزیستی

سه شنبه اول مهر 1393وطن امروز  شماره 14۲۲ 

حام�د نجفی مهر: به گفته مهدی  
چمران، رئیس شورای شهر تهران، 
در ح��ال حاضر مهم ترین چال��ش پایتخت موضوع 
شهرسازی است چرا که با درنظر گرفتن این موضوع 

سایر معضات شهری هم قابل مدیریت است.
مهدی چمران، رئیس ش��ورای اس��امی ش��هر 
تهران در گفت وگو با »وطن امروز« درباره مهم ترین 
چالش پایتخت اظهار داشت: اولین موضوع مهم شهر 
تهران، شهرس��ازی است البته ترافیک، وضعیت هوا 
و بافت فرس��وده هم مهم اس��ت، اما عامل اول همه 
این مش��کات، بحث شهرس��ازی ما است. وی بیان 
داشت: ما می توانستیم در گذشته با شهرسازی خوب 
همه این مشکات را حل و تنظیم کنیم و با اصاح 
شهرسازی امروز نیز می توانیم دست کم از گسترش 

این مشکات در آینده جلوگیری کنیم.
شهرسازی یا عدالت شهری ■

بنابر اظهارات چمران، شهرسازی به معنی عدالت 
شهری است یعنی هر چیزی باید به اندازه خود و در 
جای خود باشد؛ خیابان، ترافیک، ساختمان و فضای 
س��بز  همه در جای خود و به اندازه خود و حس��اب 
شده باش��د، حتی کابل کشی برق و لوله کشی آب و 
گاز ه��م در شهرس��ازی باید دیده ش��ود. وی یادآور 
شد: عاوه بر این مسائل روانی، اجتماعی و فرهنگی 
نیز در شهرس��ازی باید لحاظ ش��ود. این موضوع در 
کش��ورهای دیگر هم رعایت می شود و در کشور ما 
بویژه با اعتقادات مذهبی مان باید به مسائل فرهنگی 
و اجتماعی شهر نیز در شهرسازی پرداخته شود اما 
ما در تهران چنین چیزی نداشتیم و از سال 49 طرح 
جامع نداشتیم و همه مشکات به دلیل فقدان برنامه 

شهری ایجاد شده است.
تهیه ط�رح جامع اولین  ■

دغدغه شورا
به باور رئیس شورای شهر 
ته��ران اولین دغدغه ما در بدو 
ورود به ش��ورای شهر در سال 

82 تهی��ه طرح جامع بود. آن زمان مطرح ش��د که 
وزارت مسکن و شهرس��ازی به عنوان مسؤول تهیه 
ای��ن طرح، بودجه مورد نیاز را در اختیار ندارد، اما ما 
ش��هرداری را موظف کردیم بودجه این کار را تامین 
کند و هر زمان وزارت مس��کن بودجه داش��ت، این 
پول را به ش��هرداری پس بدهد ک��ه در زمان وزارت 
سعیدی کیا، ۱2 میلیارد تومان هزینه ای که شهرداری 
برای تهیه طرح جامع پرداخته بود، به شهرداری پس 

داده شد.
طرح تفصیلی، قانون اساسی شهر ■

وی با اشاره به اینکه اکنون نیز مهم ترین دغدغه 
م��ا اجرای صحیح طرح جام��ع و تفصیلی به عنوان 
اساسنامه و قانون اساسی شهر است، خاطرنشان کرد: 
اگر در این طرح اش��تباهی وج��ود دارد  باید اصاح 
ش��ود، اما این طرح باید ماک عمل باشد، چون اگر 
طرح تفصیلی نباش��د، مشکاتی که تهران اکنون با 
آنها دست به گریبان است، تشدید می شود. چمران 
مش��کل بعدی تهران را بحث ترافیک و حمل و نقل 

عمومی دانس��ت و یادآور شد: 
در بودج��ه 93 بودج��ه بالایی 
برای گس��ترش خطوط مترو 
و اتوبوس دیده ش��ده اس��ت، 
ام��ا دولت نیز باید س��همی از 
هزینه ه��ای ای��ن موض��وع را 
بپردازد که متاس��فانه تاکنون س��هم خود را به طور 
کامل پرداخت نکرده و امیدواریم امسال سهم دولت 

به شهرداری پرداخت شود.
سهمی که دولت هرگز نپرداخت! ■

رئیس شورای ش��هر تهران تاکید کرد: با اصاح 
حم��ل و نقل عمومی، مش��کل آلودگی ه��وا نیز تا 
حد زیادی مرتفع می ش��ود و با اقداماتی که سازمان 
محیط زیست و شهرداری در بحث فضای سبز انجام 
می دهند، این مشکل کمتر نیز خواهد شد. چمران به 
موضوع بافت های فرس��وده اشاره کرد و بیان داشت: 
مشکل دیگر ما بافت های فرسوده است که خدا نکند 
زلزله ای داشته باشیم، چون این بافت ها فاجعه ایجاد 
می کنند. در سال های گذشته دریافت نشدن عوارض 
ساخت و ساز از بافت های فرسوده را تصویب کردیم 
که مجلس 5۰ درصد تخفیف عوارض ساخت و ساز 
در بافت های فرس��وده توسط ش��هرداری ها را برای 
کل کش��ور تصویب کرد، اما اکن��ون ما ۱۰۰ درصد 
بخشودگی داریم. قرار بود مبلغ 5۰ درصد تخفیفی 

که ش��هرداری ها می دهند را دول��ت پرداخت کند، 
اما دولت در هیچ س��الی هیچ رقمی به هیچ شهری 
نپرداخته که این آسیب های فراوانی به شهرداری ها 

زده است. 
احتمال جابه جایی فرودگاه مهرآباد وجود ندارد! ■

وی  همچنین درباره احتمال جابه جایی فرودگاه 
مهرآباد تصریح کرد: اکنون زمینه جابه جایی فرودگاه 
مهرآباد وجود ندارد. باید زیرساخت های این موضوع 
در فرودگاه امام خمینی)ره( فراهم شود و بعد درباره 
آن تصمیم بگیریم. ضمن اینکه ما یک فرودگاه محلی 
نیز لازم داریم که باید مکان آن جانمایی و پیش بینی 

شود.
انتخاب شهردار توسط مردم مغایر قانون است ■

مهدی چمران در نشس��ت خب��ری خود که روز 
گذشته در خبرگزاری فارس برگزار شد در پاسخ به 
پرسشی مبنی بر انتخاب شهردار در شهرهای بالای 
2۰۰ هزار نفر جمعیت توسط مردم، اظهار داشت: به 
طور قطع ش��وراها موافق این طرح نیستند و ما نیز 
دوستانه به دولت و وزارت کشور توصیه می کنیم که 
از این بند در قانون جدید بگذرند، با انتخاب شهردار 
توسط مردم پروسه پیچیده ای شکل می گیرد. رئیس 
شورایعالی استان ها افزود: ۱۰84 شهر در کشور داریم 
که در این ش��هرها، ش��هرداران توسط شورای شهر 
انتخاب می شوند و اگر شورا حق نظارت نداشته باشد، 
آن ش��ورا باید منحل شود و اگر این نظارت را داشته 
باش��د می تواند ش��هردار را در بازه زمانی مشخصی 
استیضاح و برکنار کند بنابراین باید انتخابات شهردار 
توسط وزارت کشور برگزار شود که این پروسه وظایف 

این وزارتخانه ها را بیشتر می کند.

انتخاب شهردار توسط مردم مغایر قانون است

چمران: شهرسازی، مهم ترین چالش پایتخت

گپ و گفت

»وطن امروز« در آستانه بازگشایی مدارس و مراکز آموزش عالی گزارش می دهد

ترافیک مطالبات  محصلان از دولت
 دانش آموزان و دانشجویان: اولویت، حمل و نقل عمومی است


